



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## سلسلة التمكين

جلسة الإحاطة السابعة: حقوق الإنسان للشباب

11 آب/أغسطس 2023

مشروع المذكرة التوضيحية

### السياق والأساس المنطقي

منذ أكثر من عشر سنوات، اعتمدت البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي قراراً تاريخياً بشأن مشاركة الشباب في العملية الديمقراطية، يدعو إلى القضاء على جميع أشكال التمييز على أساس السن، وفقاً لمبادئ الإعلان العالمي لحقوق الإنسان. ودعا القرار أيضاً الاتحاد البرلماني الدولي، والبرلمانات ومنظمات الشباب والجهات المعنية الأخرى ذات الصلة، إلى دعم وزيادة تمثيل ومشاركة الشباب، والشابات والشبان على حدٍ سواء، في البرلمان وفي صنع القرار السياسي.

ورغم إحراز تقدم مؤقت، فإن مستوى تمثيل الشباب في البرلمان، كما يقيسه الاتحاد البرلماني الدولي بانتظام، لا يزال منخفضاً. يبلغ عمر نصف سكان العالم أقل من 30 عاماً، في حين أن 2.8٪ فقط من أعضاء البرلمانات على مستوى العالم تقل أعمارهم عن 30 عاماً<sup>1</sup>. ولا يزال يواجه الشباب التمييز على أساس السن والعقبات التي تحول دون تمتعهم بحقوقهم، مما يجد من إمكاناتهم.

ويشكل سن الأهلية للترشح للمناصب العامة عقبة رئيسية أمام تمثيل الشباب في البرلمان. في العام 2020، 69٪ من البلدان كان سن الاقتراع فيها أقل من السن القانوني لتولي منصب برلماني. يؤثر النظام الانتخابي على انتخاب البرلمانيين الأصغر سناً، ويؤثر أيضاً على العلاقة بين الأحزاب واختيار المرشح. يميل المرشحون الأصغر سناً إلى أن يكونوا في قوائم الحزب السفلية ويتم اختيارهم أحياناً لمقاعد الدائرة الانتخابية "غير القابلة للفوز" حيث يكون للحزب فرصة ضعيفة أو معدومة للفوز<sup>2</sup>.

ويتقاطع الشباب والجنود، مما يؤدي إلى تعرض الشباب للتمييز المزدوج. 2.8٪ فقط من البرلمانيين تقل أعمارهم عن 30 عاماً وأقل من نصفهم هن من الشباب. وعلاوة على ذلك، فإنهن يواجهن حواجز اجتماعية - اقتصادية محددة،

<sup>1</sup>الاتحاد البرلماني الدولي، 2023

<sup>2</sup> مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية، الاتحاد البرلماني الدولي، 2021



وقوالب نمطية وتمييز ثقافي. ولمعالجة هذا الأمر، أصدر الاتحاد البرلماني الدولي ومكتب مبعوث الأمين العام للأمم المتحدة المعني بالشباب، في العام 2020، [نداءً مشتركاً للعمل](#) بشأن المشاركة السياسية للشابات والقيادة. ويدعو إلى تعزيز سياسات وبرامج الشباب المراعية للمنظور الجندري من خلال التشريعات، تخصيص الموازنة والرقابة البرلمانية. ومع ذلك، إن التمييز المتعدد الجوانب لا يقتصر على الشباب والجندر فحسب؛ وقد تزيد عضوية الفئات المهمشة والضعيفة من تعقيد المشاركة في الحياة العامة.

ويصادف العام 2023 الذكرى الخامسة والسبعين للإعلان العالمي لحقوق الإنسان. والحق في المشاركة هو أحد أهم مبادئ الإعلان. ويمكن أن يكون هذا الإنجاز فرصة لتجديد مركزية حقوق الإنسان على الصعيد العالمي والنهوض بالوعد بالحرية والمساواة والمشاركة والعدالة للجميع. يمكن أن تكون أيضاً فرصة للمساعدة في معالجة التمييز على أساس السن والحواجز التي تمنع الشباب من التمتع الكامل بحقوقهم.

من أجل تسليط الضوء على هذه القضايا المثيرة للقلق وحشد البرلمانيين الشباب لإيجاد حلول من منظور صنع السياسات، فإن الاتحاد البرلماني الدولي ينظم جلسة الإحاطة السابعة عبر الإنترنت الخاصة بسلسلة التمكين للبرلمانيين الشباب بشأن حقوق الإنسان للشباب، وذلك بمناسبة اليوم الدولي للشباب 2023 وبالتزامن مع مبادرة حقوق الإنسان 75 التي تسبق الذكرى السنوية الخامسة والسبعين للإعلان العالمي لحقوق الإنسان في 10 كانون الأول/ديسمبر 2023.

## الأهداف

تتمثل أهداف جلسة الإحاطة الافتراضية بشأن حقوق الإنسان للشباب في ما يلي:

- زيادة وعي البرلمانيين الشباب حول حقوق الإنسان للشباب، مع التركيز بوجه خاص على القضاء على التمييز على أساس السن الذي يحدّ من المشاركة السياسية؛
- تقييم أوجه التقدم والتحديات في تنفيذ النداء المشترك للعمل الذي وجهه الاتحاد البرلماني الدولي ومكتب مبعوث الأمم المتحدة المعني بالشباب بشأن المشاركة السياسية للشابات والقيادة وتحديد الوسائل الكفيلة بتعزيز وتسريع التقدم؛
- مناقشة فائدة وجدوى جمع البيانات عن الشباب والفئات المهمشة والضعيفة؛
- توفير منبر لتبادل الخبرات والممارسات الجيدة في مجال النهوض بالحقوق السياسية للشباب وتحديد الحلول التشريعية والسياساتية.



**المنهجية:** سيقدم الخبراء في حقوق الإنسان للشباب والمشاركة السياسية للشباب إحاطةً للبرلمانيين الشباب بشأن هذا الموضوع. وسيتبع جلسة الإحاطة نقاشاً بين البرلمانيين الشباب لتبادل الممارسات الجيدة من بلدانهم بشأن حقوق الشباب. ستكون الترجمة الفورية متاحة باللغات الإنجليزية والفرنسية والعربية والإسبانية.

### **التاريخ، المكان الافتراضي والوقت:**

ستعقد جلسة الإحاطة افتراضياً على منصة زووم Zoom، في 11 آب/أغسطس 2023، من الساعة 13:00 ولغاية الساعة 15:00 بتوقيت وسط أوروبا الصيفي (بتوقيت جنيف).

### **الرابط الإلكتروني للتسجيل:**

<https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZUvceiqpz0qG9MriYzXRWJ0MwEArSon1gkY>





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# The Empowerment Series

## Seventh briefing: *Human Rights of Youth*

11 August 2023

Draft concept note

### Context and rationale

Just over ten years ago, IPU Member Parliaments adopted a landmark [resolution](#) on youth participation in the democratic process, calling for the elimination of all forms of discrimination based on age, in accordance with the principles of the Universal Declaration of Human Rights. The resolution also called on the IPU, parliaments, youth organizations and other relevant stakeholders to support and increase the representation and participation of youth, young women and young men alike, in parliament and political decision-making.

Despite tentative progress, the level of youth representation in parliament, as measured regularly by the IPU, remains low. Half the world's population is under 30, while only 2.8% of MPs globally are under 30<sup>1</sup>. Young people continue to face age-based discrimination and obstacles to the enjoyment of their rights, limiting their potential.

The age of eligibility to stand for public office is a key impediment to youth representation in parliament. In 69% of countries in 2020, the voting age was lower than the legal age to hold parliamentary office. The electoral system impacts the election of younger MPs and also affects the relationship between parties and candidate selection. Younger candidates tend to be lower down party lists and are sometimes selected for “unwinnable” constituency seats where the party stands little to no chance of victory<sup>2</sup>.

Youth and gender intersect, resulting in young women facing double discrimination. Only 2.8% of parliamentarians are under 30 and less than half of them are young women. Moreover, they face specific social-economic barriers, cultural stereotypes and discrimination. To address this, in 2020, the IPU and the Office of the United Nations Secretary-General's Envoy on Youth issued a joint [Call to Action](#) on young women's political participation and leadership. It appeals for a strengthening of gender-responsive youth policies and programmes through legislation, budget allocation and parliamentary oversight. However, intersectional discrimination is not only limited to youth and gender; membership of marginalized and vulnerable groups may further compound participation in public life.

2023 marks the 75th anniversary of the Universal Declaration of Human Rights. The right to participation is one of the most important principles of the Declaration. This milestone could be an opportunity to rejuvenate the centrality of human rights globally and advance the promise of freedom, equality, participation and justice for all. It could also be an opportunity to help address age-based discrimination and barriers that are stopping young people from fully enjoying their rights.

To shed light on these issues of concern and mobilize young MPs to find solutions from a policy-making perspective, the IPU is organizing the seventh online briefing of its Empowerment Series for young parliamentarians on *Human Rights of Youth*, on the occasion of International Youth Day 2023 and in conjunction with the Human Rights 75 Initiative leading up to the 75th anniversary of the Universal Declaration of Human Rights on 10 December 2023.

**Objectives:** The aims of the online briefing on *Human Rights of Youth* are to:

- Increase awareness among young parliamentarians about the human rights of youth, with a particular focus on eliminating age-based discrimination limiting political participation;
- Take stock of advances and challenges in the implementation of the joint call to action by the IPU and the Office of the United Nations Envoy on Youth (OSGEY) for young women's political participation and leadership and identify means to further and accelerate progress;
- Discuss the usefulness and feasibility of collecting data on youth and marginalized and vulnerable groups;
- Offer a platform for the exchange of experiences and good practices in advancing youth political rights and identifying legislative and policy-related solutions.

**Methodology:** Experts on human rights of youth and youth political participation will brief young parliamentarians on the subject matter. The briefing will be followed by a discussion among young MPs to share good practices from their respective countries on youth rights. Simultaneous interpretation will be available in English, French, Arabic and Spanish.

### Date, virtual venue and time:

The online briefing will take place on Zoom, on 11 August 2023, from 13:00 to 15:00 CEST (Geneva time).

**Registration link:** <https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZUvceigpz0qG9MriYzXRWJ0MwEARSon1gkY>

<sup>1</sup> Inter-Parliamentary Union, 2023

<sup>2</sup> *Youth participation in national parliaments*, IPU, 2021